

**Orthodox Church of the
Resurrection of Christ
1201 Hathaway Lane NE
Minneapolis, MN 55432-5720
Phone: 763-744-8601
web site: <http://www.resurrectionskete.org/>**

**Sunday, 11 July, 2024
Divine Liturgy Sundays at 9:30 AM
Confessions 8:45-9:15 AM
7th of Pentecost
Martyr Callinicus**

UPCOMING FEASTS:

19 August 2024 – Monday TRANSFIGURATION – 9:30 Divine Liturgy1

28 August 2024 – Wednesday Falling-asleep of the Theotokos (Успение) – 9:30 AM Divine Liturgy

О клевете

(Евангелие От Матфея 9, 27-35)

Во имя Отца и Сына и Святого Духа!

Евангелист Матфей рассказывает сегодня об исцелении двух слепых и исцелении немомого человека. Эти факты исцеления были настолько очевидны и поразительны для окружающих, что люди только удивлялись и говорили: «*Никогда не бывало такого явления в Израиле*» (Мф. 9, 33). А фарисеи настолько были озлоблены против Спасителя, что, не разделяя народного восторга по поводу исцеления, они, наоборот, возвели страшную клевету на Спасителя, что Он якобы изгоняет бесов силою князя бесовского.

На этом заключении, на этой клевете фарисеев остановим внимание. Человек владеет великим даром — даром речи. Куда он употребляет этот великий дар? Вместо того, чтобы говорить доброе, хорошее, назидательное, — говорит обидное, ругательное. Больше того, — клеветет на своего ближнего: брата, сестру. Какой грязный, мутный поток извергается из уст человеческих — поток клеветы, неправды, сметающий на своем пути все доброе, святое и ввергающий человека в душевное смятение.

Первая клевета была сказана диаволом. Первый клеветник есть диавол, и всякий, творящий клевету, есть слуга диавола. Сколько приемов есть у диавола на соращение рода человеческого с доброго пути и один из главных приемов борьбы — клевета.

Все хотящие жить благочестно подвергаются клевете. Сам Сын Божий, Господь наш Иисус Христос неоднократно подвергался возмутительной клевете.

Сегодня мы слышали в Евангелии, как фарисей сказал, что Господь силою князя бесовского

исцеляет людей. В другой раз опять клеветают: «*Он развращает народ наш и запрещает давать подать кесарю*» (Лк. 23, 2). Тогда Господь говорит: «*Отдавайте кесарево кесарю, а Божие Богу*» (Лк. 20, 25).

Все пророки, апостолы, святители, мученики и преподобные терпели возводимую на них клевету. Вспомним, например, свитого Филиппа, нашего русского святителя, столько потерпевшего от клеветы человеческой.

Все мы знаем, братия, что клевета — страшный смертный грех. Надо проверить себя: не впадаем ли мы в грех клеветы. Клевета бывает сознательной и несознательной. В первом случае человек прекрасно сознает, что говорит неправду — клеветет на ближнего. Во втором случае, благодаря своей духовной беспечности, предается многословию, разным пересудам. Здесь-то и расставляется нам скрытая сеть диавольской клеветы. Мы часто поддерживаем непроверенные слухи на своего ближнего. Следовательно, уже клеветем, омрачая доброе имя своего ближнего. А ведь говорится: «*Не послушествуй на друга своего свидетельства ложна*» (Исх. 20, 16).

Не забывайте, что наши слова не проходят бесследно, тем более слова клеветы-неправды. Пусть они даже были сказаны шепотом, они не исчезнут, они вернуться к нам. В страшный смертный час голоса совести, подобна громовым раскатам, будет устрашать и осуждать нас за сказанную клевету. Охраняйте, братия мои, чистоту своей души. Если вспомнится вами, ярко всплывет случай в вашей жизни, что вами был совершен грех клеветы, — не откладывайте до времени, когда будете говеть, а сразу соберитесь и скажите себе: «*Решительно пойду к духовнику и хотя бы покаюсь в том, что меня беспокоит*». Это будет великое дело, которое означает, что у вас появилась забота чистоте своей душевной храмины.

Теперь, братья мои, запомните, как надо относиться к тому, что на вас клеветают. Вспоминайте слова Христовы: *«Если хозяина дома назвали вельзевулом, не тем ли более домашних его»* (Мф. 10, 25). Поэтому пусть для вас, — тех, которые хотят идти путем духовной жизни, — не будет какой-то новостью, что тебя преследует клевета людская. Чаще вспоминай слова Господа: *«Блаженны, счастливы, "егда поносят вам и ижденут, и рекут всяк зол глагол на вы лжуще, Мене ради. Радуйтеся и веселитесь, яко мзда ваша много на небесех"»* (Мф. 5, 11).

Вся духовная жизнь состоит в непрестанной борьбе со своими страстями. Вот и дается нам в сегодняшнем Евангелии подкрепление, как надо бояться, стеречь себя, свою душу от сети дьявольской клеветы. Вспомните молитвенные слова пророка Божия Давида и вместе с ним помоли-тесь: *«Господи, избави нас от клеветы человеческая, да сохраним заповеди Твоя!»*

Аминь (Слово протоиерея Григория Пономарева (+1997г.) в неделю

The Evangelist Matthew tells today about the healing of two blind men and the healing of a mute man. These facts of healing were so obvious and amazing for those around that people were only amazed and said: "Never has such a thing happened in Israel" (Matthew 9:33). And the Pharisees were so embittered against the Savior that, not sharing the people's delight over the healing, they, on the contrary, brought forth a terrible slander against the Savior, that He allegedly casts out demons by the power of the prince of demons. Let us focus on this conclusion, on this slander of the Pharisees. Man has a great gift - the gift of speech. Where does he use this great gift? Instead of saying something kind, good, edifying, he says something offensive, abusive. Moreover, he slanders his neighbor: brother, sister. What a dirty, muddy stream pours out of the mouths of men - a stream of slander, untruth, sweeping away everything good and holy in its path and plunging a person into spiritual confusion. The first slander was spoken by the devil. The first slanderer is the devil, and everyone who commits slander is a servant of the devil. How many methods the devil has to seduce the human race from the good path, and one of the main methods of struggle is slander. All who want to live piously are subjected to slander. The Son of God Himself, our Lord Jesus Christ, was repeatedly subjected to outrageous slander. Today we heard in the Gospel how the Pharisee said that the Lord heals people by the power of the prince of demons. Another time they slander again: "He perverts our nation and forbids us to give taxes to Caesar" (Luke 23:2). Then the Lord says: "Render unto Caesar the

things that are Caesar's, and unto God the things that are God's" (Luke 20:25). All the prophets, apostles, saints, martyrs and saints suffered slander brought against them. Let us recall, for example, the saintly Philip, our Russian saint, who suffered so much from human slander. We all know, brethren, that slander is a terrible mortal sin. We must check ourselves: are we not falling into the sin of slander. Slander can be conscious and unconscious. In the first case, a person is perfectly aware that he is telling a lie - slandering his neighbor. In the second case, due to his spiritual carelessness, he indulges in verbosity, various gossip. Here the hidden net of the devil's slander is spread for us. We often support unverified rumors about our neighbor. Therefore, we are already slandering, darkening the good name of our neighbor. But it is said: "Do not bear false witness against your neighbor" (Ex. 20:16). Do not forget that our words do not pass without a trace, especially words of slander-untruth. Even if they were said in a whisper, they will not disappear, they will return to us. In the terrible hour of death, the voice of conscience, like thunderclaps, will frighten and condemn us for the slander said. Guard, my brothers, the purity of your soul. If you remember, if an incident in your life clearly emerges, that you committed the sin of slander, do not put it off until the time when you will fast, but immediately pull yourself together and say to yourself: "I will resolutely go to the confessor and at least repent of what worries me." This will be a great thing, which means that you have begun to care about the purity of your spiritual temple. Now, my brothers, remember how you should treat the fact that they slander you. Remember the words of Christ: "If they have called the master of the house Beelzebub, how much more his household" (Matt. 10:25). Therefore, let it not be news to you - those who want to follow the path of spiritual life - that you are persecuted by human slander. More often remember the words of the Lord: "Blessed are you, happy, "when they revile you and persecute you, and say all sorts of evil against you falsely, for my sake. Rejoice and be glad, for great is your reward in heaven"" (Matt. 5:11). All spiritual life consists of a constant struggle with your passions. Here we are given in today's Gospel reinforcement on how we must fear, guard ourselves, our souls from the net of the devil's slander. Remember the prayerful words of the prophet of God David and pray with him: "Lord, deliver us from human slander, that we may keep Your commandments!" Amen (Word of Archpriest Grigory Ponomarev (+1997) on the 7th week after Pentecost